
Slovo k rozsvícení vánočního stromu v Litomyšli - 3. 12. 2023 
 
Milí přátelé, za chvíli se rozzáří vánoční strom a také první svíčka na adventním věnci. 
Chceme vnímat a užít si krásu světla. 
Nacházíme se v nejtemnějším období roku. Dny jsou nejkratší a noci nejdelší. Sluneční 
světlo nám postupně ubývá a až během Vánoc se to obrátí.  
 
Přitom světlo má hlubokou symboliku. Nejen v křesťanství, ale i v jiných náboženstvích, je 
světlo symbolem naděje, odvahy a života. Důležitost světla pro lidský život je zřejmá i 
z toho, že „spatřit světlo světa“ znamená narodit se. „Spatřit světlo světa“ je metafora 
pro narození.  
Platí to o fyzickém narození, ale také o duchovním narození. Protože Ježíš Kristus o sobě 
říká: „Já jsem světlo světa, a kdo mě následuje, nebude chodit tmě, ale bude mít světlo 
života.“ (Jan 8,12) 
 
Během vánoc se to ubývání světla začne otáčet, dny se prodlužují a noci zkracují. Světla 
bude postupně přibývat. A to je důvod, proč křesťané slaví Ježíšovo narození právě v tuto 
dobu. Jiný důvod není, protože my nevíme, kdy se přesně Ježíš narodil. Ve kterou roční 
dobu. Ale s jeho narozením přišlo na svět mimořádné světlo, a proto Ježíšovo narození 
slavíme právě v době, kdy temnota začíná ustupovat.  
 
Ke křesťanské tradici patří, že rozsvěcujeme vánoční stromy a zapalujeme svíčky na 
adventních věncích, ale také Židé v této době zapalují světla na speciálním 
osmiramenném svícnu, kterému se říká chanukije. A slaví svátek Chanuka, který se také 
nazývá Svátek světel. Vypráví si při tom příběh, který připomíná, že i po nejdelší noci 
přichází nový den. 
Svátek Chanuka trvá osm dní a každý den se zapálí o jednu svíci více. Křesťané zapalují 
každou adventní neděli na adventním svícnu také o jednu svíci více. Ta podoba je 
nápadná. V přírodě světla ubývá, ale naděje na příchod nového světla sílí, a proto i 
přibývá světla na adventním nebo chanukovém svícnu. 
 
Toto světlo nám připomíná naději a odvahu, která přichází od Boha. K tomu nás odkazuje 
doba adventu a vánoc i židovský svátek Chanuka. 
 
Přeju vám, aby tak jako přibývá světlo na adventním věnci, sílila i vaše touha po 
duchovním světle. Přeju vám, abyste mohli prožít pěkné Vánoce, které vás ujistí o tom, že 
svět není ponechaný sám sobě a svým problémům, ale patří mu Boží zájem.  
Boží zájem patří všem lidem. Bůh ho projevil tím, že se jeho syn Ježíš narodil jako člověk, 
jako jeden z nás. Narodil se proto, abychom měli světlo života.  
 
Hodně naděje i odvahy ke všemu dobrému a pěkné Vánoce. 


